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Ráda se vracím
Narodila jsem se v květnu roku 
1939 v Prostějově. Bydleli jsme 
tehdy v nedaleké vesničce Ond-
ratice, kde byl můj otec Čeněk 
Blahušek  řídícím učitelem na 
malotřídce. Válku jsme prožili 
celkem klidně, na její konec ale 
nikdy nezapomenu. Fronta šla 
přes vesnici. V malých venkov-
ských domcích nebyly sklepy, a 
tak se většina obyvatel ukrývala 
ve sklepích školy. Polovina ves-
nice vyhořela, mnozí lidé přišli 
o život. V našem bytě ve škole 
měli svůj štáb nejdříve Němci, 
po osvobození Rusové. Když i ti 

odešli a my se vrátili zpět, vyhazovali jsme z bytu bláto lopatou 
a teprve pak mohli podlahy vydrhnout. Pamatuji se na vysoké 
naleštěné holínky důstojníka SS a bičík, který stále držel v ruce. 
Byl pro mě ztělesněním zla. Když 9. května 1945 Rusové osvo-
bodili Ondratice, ve sklepě, kde jsem se probudila, nebyl nikdo. 
Jen uprostřed prázdné místnosti klečela jakási stařenka a odří-
kávala slova modlitby. Tehdy jsem si pomyslela, že to je posled-
ní člověk, který mi zbyl, všichni ostatní jsou mrtví. 
Po osvobození dostal otec nabídku na místo řídícího učitele na 
Šumpersku, ve vysídlených Sudetech. Jeli jsme se podívat a 
hned prvním místem byl Frankštát. Prvním a jediným od chvíle, 
kdy maminka objevila v budově mateřské školy, ve které byl byt 
pro řídícího učitele, vodovod a malá umyvadélka. Tehdy bylo 
rozhodnuto, neboť v Ondraticích nosila všechnu vodu ze studny 
na návsi. Spolu s námi přišli do vesnice další, přednosta želez-
niční stanice, pošmistr… Byt v mateřské škole jsme obývali až 
do tatínkova odchodu do penze, tedy do roku 1952. Tehdy si 
rodiče opravili obecní dům, původně určený chudým, a tam jsme 
se přestěhovali. Tehdy jsme se také dozvěděli o tragédii, která 
postihla Český Malín na Volyni. Pokračování na str. 13
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Informace z obecního 
úřadu – novinky z obce

Postupně se z rétoriky opozice vytratil předvo-
lební tahák „zastavíme zadlužování obce“. Žádné 
zadlužování nebylo, obec hospodaří efektivně 
a dobře. Opozice taktně mlčí. Co je v touze po 
moci další překážka – „Minář“,  „Provozní“ a jejím 
prostřednictvím vyvádění peněz z obce na „Pro-
vozní“. Toto je další mystifikace, protože 100% 
majitelem, vlastníkem Provozní Nový Malín s. r. 
o. je obec. Skutečně to znamená, že každé auto, 
každá budova, každý hřebík je obecní. Opozice 
to dobře ví, ale co jiného – šíří polopravdy bez 
kontextu a  kritizuje bez konstrukčních řešení 
problémů. 
Nyní se zaměřili na podávání podnětů o zdán-
livých nepravostech na všechny existující insti-
tuce. Zaměstnávají tak Městský úřad Šumperk, 
Českou inspekci životního prostředí (ČIŽP), 
Krajský úřad Olomouc, Policii ČR. Ještě nebyli u 
prezidenta. S těmito inciativami a kontrolami se 
u nás dveře netrhnou. 
Dalším fenoménem se stalo podávání žádosti 
o informaci, podle § 106/1999 Sb. Poslední tři 
měsíce, tři iniciativní občané Ing. Felkl Luděk, 
RNDr. Schubert Jiří a pan Langer Martin, si podali 
již 200 „duchaplných“ žádostí, které nesmírně 
zatěžují zaměstnance obecního úřadu s cílem 
„zahltit – zahltit – zahltit“. Z toho důvodu rada 
obce odsouhlasila zpoplatnění každé žádosti o 
informaci dle sazebníku.
Novinkou v boji opozice za „právo a spravedl-
nost“ je vznik nového spolku na ochranu přírody 
a krajiny „Zdravý Malín z. s. “. Stává se, že si  lidé 
tuto organizaci pletou s ekoteroristy, není tomu 
tak. Po vzoru detektiva Babočky přicházejí čle-
nové tohoto spolku s ekologickými podněty na 
nepovolené činy – stavby propustků, garážových 
stání, kácení dřevin atd. a snaží se bránit zákon. 
Zákon umožňuje, aby se spolek sám  do této role 
pasoval. Tak se může stát, že řadový občan se, 
byť nevědomky – z neznalosti složitého právního 
systému - dostane do problémů s úřady a bude 
platit pokuty. Nebylo by jednodušší občana na 
nesrovnalosti upozornit, než je oznamovat pří-
slušnému úřadu?
Přiložit polínko do ohně povídkou o ztepilém 
smrku u Zdravotního střediska a zlém starostovi 
(nevím kterém, kácení povolil Ing. Felkl) se ujal 
MUDr. Vít Čajka, člen spolku Zdravý Malín z. s. 
Taktně přitom zamlčel bezpečnostní riziko 
smrku s mělkými kořeny, 3 m od cesty, 6 m od 
budov, před revolucí vysazených jako živý plot, 

v jednom metru výšky zastřiženým, dále neudr-
žovaný, přerostlým do 30-ti metrové výšky, a tím 
nestabilním. Nevadí mu, že soused nespí, když 
fouká vítr, ani pád na Zdravotní středisko – vždyť 
je obecní a on je jenom v nájmu.
Pod krásným hávem „Zdravá obec – Zdravý 
Malín“ si většina z nás představuje nezištný 
spolek lidí, který by měl vytvořit něco užitečného 
pro společnost, výchovu mladých, pořádání 
sportovních a kulturních akcí, zdravý styl života 
např.: zorganizovat ples přátel zdravé obce pro 
svoje sympatizanty. 
Stávající praxe však potvrzuje, že se pod tímto 
názvem opět pouze projevuje nekonstrukční kri-
tika, faleš a „udávání“. To je to jediné, co nám 
může opozice nabídnout? Ale jak dál, ve skuteč-
nosti ……………prázdno?

Josef Minář, starosta obce

BD k Lužím

Přehled investiční činnosti 
v roce 2015

Postupně se dokončovali jednotlivé stavby zahá-
jené v minulých letech, některé menší se zahájili 
a ukončili v letošním roce, některé se zahájili a 
dokončí se v roce příštím.
1) Bytový dům „ K Lužím“ – 7 bytových jed-
notek – stavba již byla dokončena, realizace 
PNM. Zkolaudována, včetně terénních úprav a 
oplocení. Všechny byty jsou prodány, celková 
cena 8,987 mil. vč. DPH. Vhodné pro vytváření 
pracovních příležitostí bez použití obecního roz-
počtu.

2) Energetické úspory DPS Nový Malín – 
jednalo se o zateplení budovy a instalaci tepel-
ného čerpadla, dotaci vyřizovala ASA Expert ze 
SFŽP, realizovala firma REMER, subdodávka 
Provozní Nový Malín, celková cena 3,162 mil. 
Kč.
3) Revitalizace centra obce Nový Malín - 
stavba byla dokončena, financována z ROP, 
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Revitalizace centra obce

Mokřad u Verebelyho

Přechod u MŠ1

předána, vyúčtována, zkolaudována. Reali-
zace PNM, celková cena 10,1 mil. Kč vč. DPH 
– všechno vlastními silami, dobrá příležitost pro 
ženy, patří jim dík.
4) Revitalizace historické části – část kolem 
kostela, dotace z MAS Šumperský venkov 0,5 
mil. Kč., část schody před kostelem 0,7 mil. Kč z 
prostředků obce provedla PNM
5) Přechod u MŠ 1 – dotace z Ol. kraje 80 
tis. Kč, vlastní prostředky 80 tis. Kč, dokončena 
o prázdninách, drobná záležitost pro zvýšení 
bezpečnosti.

6) Mokřad u p. Verebelyho – dílo bylo dokon-
čeno, předáno, zkolaudováno, vyúčtováno, cel-
ková cena 1,3 mil. Kč, dotace ze SFŽP 1,16 mil. 
Kč, z vlastních 132 tis. Kč – postaveno PNM, 
ekologická stavba pro udržení vody v krajině.

7) MVE – OTV vodojemu 40 m3 – stavba 
dokončena, zkušební provoz zahájen. První 
kilowata prodána 12. 1. 2016. Stavbu provedla 
PNM , technologii firma ELZACO s. r. o., cena 
3,4 mil. Kč, dotace SFŽP  na podporu obnovitel-
ných zdrojů 982 tis. Kč, vlastní prostředky 2,454 
mil. Kč. Kinetická energie se mařila v přerušo-
vacích komorách, nyní se mění na energii elek-
trickou. Rekonstrukce přivaděče, která souvisí s 
výstavbou MVE a byla nutná z důvodu havarij-
ního stavu, proběhla v minulých letech ve výši 
5,054 mil. Kč. Nyní vyrábí 500 kWh denně. 1 
kWh = 1kg uhlí – denně nahradí 500 kg uhlí. 

8) Kostel sv. Mikuláše v Mladoňově – chrá-
něná památka, architektonický skvost - oprava 
střechy, oprava a nátěr fasády – dlouhodobá 
záležitost od roku 2011 do konce roku 2015 – 
střechu prováděl p. Kukula Marcel, ostatní PNM 
– střecha financována z různých dotací, dotace 
celkem 1,375 mil. Kč, obec přispěla 1,205 mil. 
Kč, celkem 2,580 mil. Kč, farnost prostředky 
neměla, danou akci řídila obec ve spolupráci s 
farností Hradečná.
9) Zateplení Kulturního domu v Mladoňově 
a revitalizace náměstí – rekonstrukci prováděla  
PNM, dotace SFŽP – 1,104 mil. Kč, vlastní 1,535 
mil. Kč, celkem 2,639 mil. Kč – poslední stavba, 
která ozdobí historický střed obce.

Malá vodní elektrárna

Zateplení KD v Mladoňově
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Plán větších investičních akcí na rok 2016
Plán investičních akcí naší obce je připravován 
na několik let dopředu, ZO je o něm informováno. 
Na jednotlivé stavby je připravena projektová 
dokumentace a průběžně připravováno územní 
řízení a stavební povolení s různou časovou 
úspěšností. V upřesněné podobě a pro dobrou 
orientaci zpracované v tabulce pro rok 2016. Při-
pravené a připravované akce, které v případě 
získání dotace mohou být též realizovány v roce 
2016, jsou v druhé tabulce:
• Dostavba ZŠ Nový Malín objekt H 8/2015 – 
6/2016 – 2,6 mil. Kč
• Stavební úpravy chodníku od cukrárny po 
OÚ 10/2015 – 6/2016 - 5 mil. Kč
• OÚ rekonstrukce I. Etapa 1/2016 – 12/2016 
- 6 mil. Kč 
• Obnova polní cesty za ZŠ + místní kom. 
3/2016 – 12/2016 – 3,3 mil. Kč
• PNM sál – náhradní sál v případě rek. Soko-
lovny 1/2016 – 4/2016 – 1 mil Kč
• RD na p. č. 3772/15  Zajícovo pole 5/2016 – 
12/2016 – 0,6 mil. Kč
• Obnova vodovodu 5/2016 – 10/2016 – 1,8 
mil. Kč

• Dostavba ZŠ Nový Malín samostatný pavilon 
s 5 učebnami, projektová dokumentace pro 
stavební povolení 1/2016 – 12/2016 – 0,7 mil. 
Kč

Připravené investiční akce, které budou realizo-
vány v případě získání dotace nebo z přebytku 
hospodaření:

• Zateplení budovy sokolovny a rekonstrukce 
– 18 mil. Kč
• Hasičská zbrojnice se zázemím – 5 mil. Kč
• Chodník nad kolejemi – 5 mil. Kč
• Mladoňov hřiště – 0,5 mil. Kč
• Chodník od Plechů po Fiat klub – 5 mil. Kč
• Průlehy nebo aleje – 1 mil. Kč
• Schválený rozpočet na rok 2016 ve výši 
51,134 tis. Kč počítá s investicemi ve výši 22, 
967 tis. Kč a částka 23,813 tis. Kč na mzdy, 
provoz a údržbu obecních zařízení. Případné 
dotace tuto částku opět navýší.

Josef Minář, starosta obce

10) Zasakovací průleh Mladoňov – protipo-
vodňové a protierozní opatření v k. ú. Mladoňov 
v areálu ZD. Dlouhodobá a bolestivá záležitost, 
únik močůvky do Mladoňovského potoka, kterou 
nikdo nedokázal vyřešit ani MěÚ ŽP Šumperk, 
ani KÚ ani ČIŽP. Záležitosti se ujala obec a p. 
Košťálek z Mladoňova, PD zpracoval ing. Brtna 
a s dotací od SFŽP provedla PNM, celková cena 
644 tis. Kč.

11) Přípojka NNk kompostárna – pro doko-
nalé zabezpečení chodu kompostárny a zaměst-
nanců byla provedena přípojka elektřiny PNM v 
ceně 257 tis. Kč.
12) Vytvoření nového trávníku a zavlažování 
místního hřiště na sokolovně původně s dotací, 
která nevyšla – celková cena 0,9 mil. Kč. Bylo to 
jedno z nejhorších hřišť ve své kategorii.
13) V roce 2015 byly provedeny opravy dvou 
místních komunikací u p. Cikryta v ceně 0,508 
mil. Kč a u Čmakala v ceně 0,594 mil. Kč.

14) Je pokračováno v územním řízení pro 6 
BJ „Pod Malínským vrchem“, vydáno stavební 
povolení pro 4 BJ řadového domu „ K Lužím“ a 
8 BJ řadového domu „ U Poldru“, „Rekonstrukce 
OÚ“, předána dokumentace pro územní řízení 
na akci „Přístavba a nástavba hasičské zbroj-
nice“ tolik potřebné a zahájeno územní řízení, 
jsou připraveny PD na opravu několika místních 
komunikací.
Investiční činnost v roce 2015 probíhala za 
důkladné kontroly opozice v atmosféře politic-
kých změn, dosáhlo se opět úctyhodné částky 
31,003 mil. Kč včetně dotací  a díky mírné zimě 
přechodem do roku 2016. V průběhu roku se stal 
novým zaměstnancem obce pro investiční a sta-
vební činnost ing. Milan Pánek, zkušený stavař 
s praxí na MěÚ Šumperk a Povodí Moravy, což 
přispělo k urychlení administrativních záležitostí 
a zajistilo průhlednost a kvalitu předání staveb 
mezi investorem obcí a dodavatelem Provozní 
Nový Malín, s.r.o..     Josef Minář, starosta obce

Komunikace u Cikryta

Zasakovací průleh Mladoňov
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Evidence obyvatel
K 31.12.2015 bylo v naší obci trvale hlášeno celkem 3.413 obyvatel, z toho 3221 obyvatel v Novém 
Malíně a 192 obyvatel v Mladoňově.

V roce 2015 se narodilo 43 dětí – 27 děvčat a 16 chlapců:
Eliška Nováková, Eva a Iva Flanderkovy, Klára Kunčarová, Rozárie Nimmerrichterová, Eliška Diblí-
ková, Tomáš Merta, Jan Pernica, Magdaléna Švajdová, Adéla Lárová, Adéla Michaličková, Anežka 
Pustějovská, Ellena Silvie Jaňourová, Barbora Struhárová (Mladoňov), Patrik Nesrsta, Adam 
Sporek, Lota Jedličková, Anna Maria Viktorínová, Nina Šamšulová, Tomáš a Alice Gronychovi 
(Mladoňov), Jonáš Michl, Amálie Schartelová, Teodor Ducháček, Filip Piterka, Antonín Hasmann, 
Filip Procházka, Max Benada, Viktorie Krejčí, Lucie Hovancová, Nela Vychodilová, Victoria Kola-
říková, Stella Vyskočilová, Tadeáš Smolicha, Matyáš Vošvrda, Vincent Mucha, Adam Diviš, Eliška 
Muchová, Anna Řezníčková, Klára Matějčková, Bára Diblíková, Monika Velleková, František Šafář 
(Mladoňov). 

V roce 2015 zemřelo 20 lidí – 9 žen a 11 mužů :
Antonie Kechrtová – 90 let, Marie Šuláková – 89 let, Jiří Dubják – 90 let, Emilie Španihelová – 81 
let, Josef Střelec – 81 let, Jiří Černín – 73 let, Marie Seidlová – 79 let, Marta Kropková – 80 let, Jin-
dřich Bayer – 70 let, Jiří Vočka – 67 let, Miroslav Hroch – 64 let, Václav Šimůnek – 92 let, Přemysl 
Soural – 32 let, Jarmila Pavlasová – 80 let, Martin Tomášek – 42 let, Halina Švédová – 59 let, Elsa 
Gabrielová – 81 let, Jan Janků – 50 let, Ludmila Horáčková – 85 let, Ivo Dominik – 58 let. 

Počet obyvatel v okolních obcích
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Základní škola

Postavení Nového Malína v regionu, vývoj populace

Olomoucký kraj je počtem 634.966 obyvatel 
sedmý nejlidnatější mezi 14 kraji v České repub-
lice - po kraji Středočeském, Hl. město Praha, 
Moravskoslezském, Jihomoravském, Ústeckém, 
Jihočeském. Olomoucký kraj přišel od začátku 
roku do konce září o 745 obyvatel, předpoklad 
za celý rok 2015 je cca 1000 obyvatel.  Pokles 
nepostihl jedině okres Olomouc, kde počet oby-
vatel naopak roste - k poslednímu zářijovému dni 
mělo 233.569 obyvatel, což je o 377 více než na 
začátku roku. Nejvýraznější snížení počtu oby-
vatel zasáhl okres Jeseník s úbytkem 298 oby-
vatel (který přišel o 7,5 osob z 1000 obyvatel), 
následuje okres Přerov (2,6 osob z 1000 oby-
vatel) a Šumperk (2,5 osob z 1000 obyvatel). V 
současné době jsme, co se týká počtu obyvatel, 
největší obcí v okrese, kdy jsme předstihli i obec 
Libina, ale například máme i o 200 obyvatel víc 
jako město Hanušovice, o 1350 víc než město 
Štíty a o 1600 víc než Staré Město. 
Obec Nový Malín je jednou z nejhezčích a slibně 
se rozvíjejících obcí v Olomouckém kraji a v 
okrese Šumperk. Zatímco po válce docházelo k 
obsazování pohraničí, dnes je tomu naopak. V 
současnosti dochází ke značné migraci obyva-
telstva za lepšími pracovními podmínkami a vyš-
šími výdělky do hlavních měst Čech a Moravy a 
nevyhnula se ani Šumpersku. Nikdo si nechce 
otevřeně přiznat svou neschopnost zajistit lidem 
práci a vytvořit příliv podnikatelů do našich obcí 
a měst. Ba naopak, pokud se o to úřad pokusí, 
ještě se mu hází „klacky“ pod nohy a šíří pomluvy 

o obohacování. I přes tato úskalí, mne velmi těší, 
že se nám podařilo naši obec těmito krizovými 
roky převést a teď se můžeme s hrdostí podívat 
do minulosti i na současnou situaci naší obce.
Jednou z velkých předností obce Nový Malín je 
podle zpracovatele územního plánu ing. arch. 
Vladimíra Dujky, poloha, dobré životní prostředí, 
atraktivní bydlení.
Budu jmenovat alespoň některé z nich : 
- nedaleké okresní město Šumperk
- autobusové a vlakové spojení
- nízké provozní náklady na bydlení
- možnost zaměstnání u Provozní Nový Malín, 
  která v dobré spolupráci s obcí vytváří pracovní 
  místa pro stovku obyvatel, převážně s nízkou 
  možností uplatnění se na trhu práce. Tito 
  zaměstnanci pak stabilizují svým příjmem 300 
  rodinných příslušníků. Nemusí migrovat za 
  prací, mají z nich příjem i místní řemeslníci a 
  živnostníci
- nová stavební místa, která přivádí do naší obce 
  rodiny, z nichž mnohé budou zase vytvářet nové 
  pracovní příležitosti
- podpora při narození dítěte, která činí při  1-2-3 
  a dalším dítěti částku 2 -5-10 tis. Kč
- podpora pro prvňáčky ve výši 2.000,- Kč
- pro seniory a lidi bez domova je možnost umís
  tění v Domě s pečovatelkou službou se 17 byty 
  a v Domě s pečovatelskými byty s kapacitou 
  14 bytů
- mnozí mladí staví na zahradách svých rodičů a 
  budou se tak v budoucnosti moci o ně postarat



7

- o prázdninách probíhají každoročně brigády, 
  kterých se zúčastní přibližně 100 studentů, kteří 
  si tím upevňují fyzičku, získávají vztah k obci, 
  navazují zde přátelství i první lásky. Obec jim 
  vyplatí cca 500 tis. Kč, jsou to dobře uložené 
  investice, které mladé vysvobodí od 
  bezduchého vysedávání u počítačů a vytváří u 
  nich vztah k práci a poznání hodnoty peněz. 
  
Velká škoda, že ze škol pro „informatiku“ zmizela 
práce na pozemcích a dílny
- máme zde vystavena, zateplena a opravena 
  školská zařízení, s dostatkem míst pro všechny    
  děti bez omezení
- obecní zdravotní středisko

Je radost proběhnout kolonkou nově naroze-
ných dětí a zastavit se u čísla 43. Která obec se 
může s takovým přírůstkem pochlubit? Svědčí 
to o novém stavu ve společnosti, sounáležitosti 
občanů, pěkném životním prostředí, rozvíjejících 
se rodinách se šťastnými dětmi a spokojenými 
seniory. Jen v letošním lednu se nám již narodilo 
10 nových občánků! 
Jsou to všechno maličkosti podporované obcí 
a přináší to výsledek, který vytváří úroveň naší 
obce, která rok od roku stoupá. Výsledek, který 
pohladí, potěší a zpříjemní život v naší obci. 

Josef Minář, Jana Vohralíková

Dosadba aleje za školou

V roce 2013 byla vysázena alej ovocných stromů 
v lokalitě za školou. Jedná se o obnovu histo-
rické jabloňové aleje při polních cestách, které 
spojovaly obec Nový Malín s nedalekými lesními 
pozemky. Tato alej je součástí bývalého okruhu 
vedoucího polními pozemky a tvořícího přiro-
zené „výletní“ místo místních obyvatel. 
Na podzim loňského roku byla provedena 
nutná dosadba přirozeně uhynulých či vandaly 
zničených stromů. Největší počet uhynulých 
stromů má však na svědomí nenápadný oby-
vatel zahrad a polí Nového Malína. Není to však 

žádný malínský záškodník. Jedná se o hlodavce 
– hryzce. Hryzci narušují kořenový systém ovoc-
ných stromů, který je pro ně velkým lákadlem. 
Po narušení kořenů mladý ovocný stromek vět-
šinou uhyne. 
Uschlé dřeviny v aleji byly odstraněny, vysá-
zeny nové ovocné stromky, vyvázány ke kůlům, 
obaleny pletivem proti okusu zvěří a přihnojeny. 
Dosázeno bylo celkem 180 ks stromků - 109 ks 
jabloní, 61 ks hrušní a 10 ks švestek. Celková 
cena akce byla 161 tis Kč.

Vladimír Faltus, technik OÚ

ODPADY - INFORMACE
Vážení spoluobčané,
rád bych vám předal informace o vyproduko-
vaných a zpracovaných odpadech obce Nový 
Malín za rok 2015. 

Směsný komunální odpad
Obec Nový Malín patří mezi obce s nejnižším 
množstvím vyprodukovaného směsného komu-
nálního odpadu na občana a zároveň mezi obce
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s nejvyšším množstvím vytříděných odpadů 
(surovin) na občana.

Za rok 2015 jsme vyprodukovali přibližně 512 tun 
směsného komunálního odpadu, tedy zhruba 
150 kg/občana/rok (pozn.: průměr produkce 
na občana v ČR je téměř dvojnásobný). Tento 
pozitivní fakt je zapříčiněn hlavně rozdílným sys-
témem platby za odpady. V naší obci je zave-
dena platba na „popelnici“, ve většině ostatních 
obcí je zavedena platba na občana. Náš systém 
je pro občany mnohem levnější a také přispívá k 
vyšší míře třídění. 

Dovolím si znovu připomenout pravidla „našeho“ 
systému: občané mohou používat standardní 
popelnice o objemu 110 – 240 litrů. Většinou se 
používají klasické 110 – 140-ti litrové popelnice 
(plastové, kovové). Stále častěji se používají 
také popelnice o objemu 240 litrů („velké“ plas-
tové). Z důvodu spravedlnosti platby je sazba 

za svoz nádob o objemu 240 litrů vyšší (větší 
objem odpadů a náročnější manipulace). Na 
tomto místě je třeba říci, že někteří občané, ať již 
z nevědomosti, neznalosti nebo „vychytralosti“, 
používají nálepky na popelnice neodpovídající 
jejich skutečnému objemu (nálepka na „malou“ 
popelnici nalepená na popelnici „velké“). Prosím, 
kupujte si nálepky odpovídající velikosti vaší 
popelnice. V případě, že nálepka nebude odpo-
vídat jejímu typu, nebude vysypání odpadu pro-
vedeno. Nálepky je možné zakoupit na obecním 
úřadě. Ceny jsou následující: za nálepku na 
„malou“ popelnici – 1 000 Kč/rok (nebo jednorá-
zový kupon za 70 Kč/svoz), za „velkou“ popelnici 
1 700 Kč/rok (nebo jednorázový kupon za 140 
Kč/svoz). Prosím, nedávejte do popelnic žhavý 
popel, stavební materiály, využitelné odpady 
nebo nebezpečný odpad. Popelnice slouží 
opravdu pouze na nevyužitelný odpad z domác-
nosti. Na využitelné, stavební, objemné a nebez-
pečné odpady máme sběrný dvůr.

Kaly z čištění komunálních odpadních vod

Občané Nového Malína vyprodukují i odpad, o 
kterém se moc nemluví i přesto, že náklady na 
jeho odstranění nejsou nikterak malé. Jedná se 
o téměř 165 tun kalů, které vznikají při čištění 

splaškových komunálních vod. Tyto kaly je třeba 
naložit a odvézt k odstranění na kompostárnu 
do Rapotína. Tento kal nelze odstranit běžným 
(komunitním) kompostováním. Náklady na jeho 
odstranění na skládce jsou téměř 100 tis. Kč.
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Kaly z čištění komunálních odpadních vod

Občané Nového Malína vyprodukují i odpad, o 
kterém se moc nemluví i přesto, že náklady na 
jeho odstranění nejsou nikterak malé. Jedná se 
o téměř 165 tun kalů, které vznikají při čištění 
splaškových komunálních vod. Tyto kaly je třeba 
naložit a odvézt k odstranění na kompostárnu 
do Rapotína. Tento kal nelze odstranit běžným 
(komunitním) kompostováním. Náklady na jeho 
odstranění na skládce jsou téměř 100 tis. Kč.

Odpady a materiály zpracované ve sběrném 
dvoře obce Nový Malín v roce 2015:

Využitelné odpady 

•  plasty – 75 570 kg 
•  sklo – přibližně 8 000 kg (celkem za obec pře
   vzato a odevzdáno k recyklaci 34 360 kg)
•  papír a lepenka – 34 200 kg 
   (+ škola 39 730 kg) 
•  oděvy – 10 574 kg
•  kompozitní obaly – 2 260 kg

Nebezpečné odpady

•  motorové a mazací oleje – 400 kg

•  obaly obsahující nebezpečné látky – 3 070 kg
• absorpční činidla, filtrační materiály (znečiš
   těné textilie, filtry apod.) – 880 kg
• stavební materiály obsahující 
   azbest – 5 920 kg

Ostatní odpady

•  pneumatiky – 4 540 kg
•  stavební odpady – 17 700 kg
•  objemné odpady – 140 700 kg 
•  kaly z čištění komunálních odpadních 
   vod – 164 430 kg

Vyřazená elektrická a elektronická zařízení, 
baterie

•  chlazení a malé elektrické 
    spotřebiče – 5 199 kg
    (z toho 3 583 kg ledniček a 1 616 kg 
    drobného „elektra“) 
•  TV a monitory - 2 050 kg
•  baterie – 186 kg
•  žárovky a zářivky – přibližně 50 kg.

Opět děkuji všem, kteří odpady třídí a podílejí se 
na udržení čistoty naší obce.

Vladimír Faltus, technik OÚ 

Stavební úpravy obecního úřadu
V letošním roce byla zahájena dlouho připravo-
vaná a potřebná oprava a částečná modernizace 
budovy obecního úřadu. Projektovou dokumen-
taci zpracovala společnost Uning s.r.o. ze Šum-
perka. 

Dokumentace řeší bezbariérový přístup pro imo-
bilní občany, kteří v současné době nemohou 
navštívit obecní úřad. Nově je řešeno umístění 
toalet, které jsou samostatné pro ženy a muže a 
budou sloužit veřejnosti při pořádání kulturních 
a společenských akcí v naší obci. Pro zasedání 

rady a zastupitelstva je navržen nový víceú-
čelový sál a foyer. Zastupitelé se tak nebudou 
muset při zasedání tísnit v prostorách stávající 
knihovny a odpadne stěhování stolů a židlí před 
začátkem zasedání a po skončení zasedání. 
Rozšířeny a upraveny budou prostory pro MAS 
Šumperský venkov. Nově je řešeno schodiště, 
výtah a prosvětlení stávajícího vstupu. Doku-
mentace rovněž řeší samostatné prostory pro 
hlasatelnu místního rozhlasu, server a zázemí 
pro pracovníky úřadu.

S ohledem na zajištění nepřetržitého provozu 
úřadu jsou stavební úpravy rozloženy do dvou 
let. V první etapě budou řešeny stavební úpravy 
v přízemí bývalé hospodářské přístavby a ve 
druhé etapě bude řešeno schodiště a výtah v 
hlavní budově. Předpokládá se, že po dobu rea-
lizace schodiště a výtahu budou některé kance-
láře úřadu dočasně přesunuty. 
Stavbu realizuje obecní společnost Provozní 
Nový Malín s.r.o. 

Ing. Milan Pánek
stavební referent obce Nový Malín
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Opatření pro zadržení vody v krajině
Obci Nový Malín se v minulosti na svém správním 
území podařilo vybudovat více než 5 km průlehů, 
poldrů a mokřadů s vodní hladinou větší než 11 
000 m2. Celkové množství akumulované vody 
přesahuje hodnotu 27 000 m3.
Uvedená opatření významně přispěla k ochraně 
obyvatel a jejich nemovitostí v naší obci. Zasa-
kovací průlehy rovněž přispívají i ke zvýšení eko-
logické stability krajiny, neboť jsou zatravněny a 
osázeny stromy a keři, které poskytují potravu 

a úkryt živočichům. Tato opatření se nebudují 
náhodně, ale v souladu se studií, která byla 
zpracována již v r. 1996 Ing. Brtnou.
Snahu o další budování těchto krajinotvor-
ných prvků nyní komplikuje skutečnost, která 
se zdá být z pohledu ekologických sdružení, 
iniciativ a spolků bezvýznamná, ale z pohledu 
majtekoprávního značně důležitá. Touto sku-
tečností je souhlas vlastníka pozemku. Značná 
část připravovaných záměrů, můžeme hovořit o 
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cca 1/2 všech, ztroskotá na této zdánlivé malič-
kosti. Stačí jediný nesouhlas a záměr, který je 
prospěšný pro krajinu, přírodu a obyvatele se 
nemůže realizovat.
Je to novodobý fenomén, dříve získat souhlas 
nebyl problém.
I když se stavba průlehů či poldrů jeví jako pře-
hrnování zeminy, na které není potřeba žádné 
povolení, opak je pravdou. Pro zdárné dokon-
čení těchto staveb je nutné zajistit dokumentaci 
pro územní rozhodnutí a stavební povolení. A tak 
jediný nesouhlas zmaří několikaměsíční práci 
nemalému počtu lidí, kteří se věnovali přípravě 
záměru.

Ing. Milan Pánek
stavební referent obce Nový Malín

Oprava silnice III/44631 v 
obci Mladoňov

Obyvatelé obce Mladoňov se v letošním roce 
mohou těšit na opravu silnice III/44631. Inves-
torem opravy je Správa silnic Olomouckého 
kraje, příspěvková organizace. Projektovou 
dokumentaci zpracovala společnost Projekce 
s.r.o. ze Šumperka. 

Stávající komunikace je v nevyhovujícím sta-
vebně technickém stavu. Předmětem staveb-
ního řešení je úprava skladby a zesílení kon-
strukce vozovky stávající silnice III/44631, 
úprava napojení stávajících sjezdů na niveletu 
vozovky, vyčištění a stavební úpravy stávajících 
propustků a doplnění vodorovného značení. 

Oprava bude realizována v zastavěném úseku 
obce, tj. od cedule k ceduli. Investor předpo-
kládá provedení opravy za plného provozu s 
částečným omezením v jednotlivých jízdních 
pruzích.

Ing. Milan Pánek           
stavební referent obce Nový Malín                

Uvádění do provozu
Objekt technického vybavení stávajícího 
vodojemu (OTV) neboli Malé vodní elekt-
rárny v Novém Malíně

Postavením objektu, přivedením potrubí, insta-
lací nově vyrobené turbíny a zprovozněním ovlá-
dacího systému skončila první etapa - technická 
výstavba a přecházíme k druhé etapě – uvádění 
do provozu.
Dne 22.9.2015  proběhlo první kontrola na OTV 
s provozovatelem distribuční soustavy skupinou 
ČEZ. Výsledek kontroly doložil splnění technic-
kých podmínek k připojení a stanovil předběžný 
termín prvního paralelního připojení do sítě na 
konec listopadu 2015. Našim úkolem v bylo 
doložit potřebnou dokumentaci, kterou energe-
tický zákon a potažmo regulátor trhu vyžaduje. 
Zažádali jsme tedy Energetický regulační úřad 
(ERÚ) o udělení licence na výrobu energie, 
která byla udělena Provozní Nový Malín kde 
dni 2.11.2015 s platností 25 let. Déle proběhla 
registrace u Operátora trhu s elektřinou (OTE, 
a.s.), který sdružuje výrobce energie a zároveň 
vyplácí podporu zá výrobu energie z obnovi-
telných zdrojů. Výrobně byl také udělen kód 
odběrného místa EAN, provozovatel distribuční 
soustavy nainstaloval měřič vyrobené energie a 
dne 25.11.2015 došlo k prvnímu paralelnímu při-
pojení k distribuční soustavě neboli uvedení do 
provozu. 
Ale co nyní s vyrobenou energií? Jako nejvýhod-
nější způsob prodeje energie byl zvolen prodej 
s uplatněním podpory zelených bonusů, který 
stanovil celkovou cenu 3,330 Kč za 1 kWh vyro-
bené energie. Smlouva byla uzavřena se sku-
pinou ČEZ k dni 12.1.2016.
Nyní nastává období pro optimalizaci výroby a 
uvedení všech teoretických provozních činností 
do praxe.  Dne 20.2.2016, v den kdy píši tento 
článek, byla naměřena aktuální hodnoty výroby 
20,2 kWh.

Martin Minář
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Ze života v Mladoňově
Aktuality

Přivítali jsme na svět:
František Šafář, maminka i celá rodina dostali krásný dáreček pod stromeček, narodil se 24. 12. 
2015. Ať mu v životě štěstí přeje.

Naši jubilanti:
Naše nejstarší jubilantka paní Josefína Kubíková oslavila v lednu krásné výročí 99 let.  
Paní Ludmila Krystyníková a pan Jan Struhár oslavili 75 let a pan Jaromír Ficek 70 let. 
Všem jubilantům přejeme hodně zdraví, štěstí a hlavně životního elánu do dalších let.

Opustili nás:
Paní Jana Kotrysová. Zemřela tragicky ve věku 38 let.
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Mladoňov žil v tomto zimním období bohatým 
kulturním životem. I přesto, že kulturní dům 
je ještě z technických důvodů uzavřen, tak si 
občané vánoční čas dost užívali. Již tradičně 
proběhlo na Štědrý den zpívání koled pod 
vánočním stromkem. Opět se tu sešlo hodně 
místních občanů i chalupářů, všichni zářili 
vánoční pohodou.
30. prosince se konal již 8. ročník vánočního 
pochodu. Byl nádherný zimní den plný sluníčka. 
Proto jsme zvolili trasu na „Mrtvého muže“, kde 
byl okouzlující výhled na celé Jeseníky i Olo-
moucko. Pochodu se zúčastnilo letos opět více 
lidí a všem se moc líbil. Zakončen byl v místním 
pohostinství zelňačkou a příjemným posezením. 
Ke konci prosince se v kostele sv. Mikuláše 

konal koncert - Rybova mše. Byl to úžasný kul-
turní zážitek. Kostel byl naplněn k prasknutí. 
Tato akce byla finančně zabezpečena z grantů 
vypsaných obecním úřadem.
Osadní výbor moc děkuje za tyto účelně vydané 
prostředky.

Anna Novosadová

Pokud bude mít někdo zájem o DVD Česká mše 
vánoční – Jakub Jan Ryba z 27. prosince 2015 
z kostela sv. Mikuláše v Mladoňově za režijní 
náklad 40,-Kč/kus od Jana Wagnera, může psát 
na wagner-jan@seznam.cz

Do vesnice přicházeli volyňští Češi a jejich 
svědectví rozhodlo o tom, že byl Frankštát 
přejmenován na Nový Malín. Můj tatínek se 
účastnil příprav slavnosti, fotografie připomí-
ná jeho projev při slavnostním ceremoniálu.                                                                                                                   
Do pěti tříd obecné školy jsem chodila v Malí-
ně a užívala si dětství, jak to jen šlo. Ze školy 
jsme chodili potahem, humny (to si umíte před-
stavit, jak jsme vypadali). Honili jsme se, prali, 
horní konec proti dolnímu. V zimě jsme hned 
u školy sjížděli na aktovkách kopec Vidmušák, 
prostě jsme řádili, jak to jen děti dovedou. Hrá-
li jsme divadlo, účinkovali v různých tanečních 
představeních, která skládala a nacvičovala 
moje maminka Helena, v Šípkové Růžence, ve 
Sněhurce. Dodnes si pamatuji melodie, kos-
týmy a myslím, že moji vrstevníci též. Když se 
sejdeme, moc rádi vzpomínáme na to, jak Malín 
tehdy pospolitě žil divadlem, šibřinkami a jiný-
mi slavnostmi. Můj tatínek režíroval ochotnická 
divadelní představení. Nejvíc se pamatuji na 
představení Jiráskovy Lucerny. Roli Haničky 
skvěle hrála Lída Babištová-Nováková, hrál pan 
Pelikán, Soural, Pelíšek, moje maminka, Arnošt 
Lavička, pan Babišta. S nastudováním Kohouto-
vy Takové lásky se dokonce zúčastnili divadelní 
přehlídky v Postřelmově. Na jednom zájezdním 
vystoupení kovář Jindra Pelikán přebral. Na vrat-
kých nohou oslovil moji maminku: „Pani řidicí, 
déte mně po hubě, já su na to zvyklé.“ A stalo 
se. Maminka napřáhla ruku a… představení bylo 
zachráněno.
Malínská obecná škola měla pět tříd, a tak jsme 

do měšťanky jezdili vlakem do Masarykovy ško-
ly v Šumperku. Pamatuji se na našeho třídního 
Pospíšila. Jeho kalhoty na zip, nikoliv na knof-
líky, jak bylo tehdy obvyklé, byly módním zje-
vením. Po maturitě na šumperském gymnáziu 
jsem odešla studovat učitelství do Opavy a pak 
se vrátila do Malína jako učitelka. Bylo mi 19 a 
mí patnáctiletí žáci mi ještě o prázdninách tyka-
li. Často si vzpomenu na své tehdejší kolegy, 
Arnošta Lavičku, Laďu Skoumala, Jiřího Dub-
jáka, Růžu Hájkovou, Marii Pavelkovou, ředite-
le Františka Kadlečka. Slyším-li povzdechy nad 
nekázní a agresivitou dnešních žáků, vzpomenu 
si na jednoho deváťáka, který s pohrabáčem v 
ruce (ve třídách byla vysoká násypná kamna a v 
těch se topilo uhlím) honil svého spolužáka, roz-
hodnutý ho alespoň přizabít. Zastoupila jsem mu 
několikrát cestu a pak, snad i díky tomu, přistál 
pohrabáč na lavici jen kousek od hlavy proná-
sledovaného. Po vzoru své maminky jsem i já 
hrála s dětmi divadlo, byla jsem náčelnicí Sokola 
a nacvičila se ženami skladbu Rozsévačka pro 
Spartakiádu v roce 1960. Vystoupily jsme v Pra-
ze a bylo to moc fajn. A tak není divu, že když 
jsem se v červnu 1962 vdávala, nedostala jsem 
svatební kytici od ženicha, ale od malínských 
sokolek. Bílé růže, vystoupení s velikým čápem 
na naší zahradě a báseň, kterou máme ve sva-
tebním albu, nám ten krásný den plný legrace 
stále připomínají.
I moje maminka Helena byla povoláním učitelka. 
Učit ale znovu začala až po velmi dlouhé době v 
Malíně v polovině 60. let. Teprve tehdy se totiž 
zbavila přesvědčení, že učitelka 1. republiky 
nemůže vyhovět nárokům socialistického škol-
ství.
Je to více než padesát let. Rodiče jsou pocho-
váni na malínském hřbitově a já se stále ráda 

(Pokračování z 1. strany)

Ráda se vracím
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vracím. Malín zkrásněl. Jen jedno má ten tehdej-
ší a dnešní společné. Nikdy se tu nedalo a stále 
se nedá jít na rande. Tehdy pro úplnou tmu (jen 
na hřbitově se večer trochu svítilo, a tak jsme 

tam chodili), dnes, protože je všude vidět jak za 
denního světla.  

Eva Blahušková-Bradnová
Česká Skalice prosinec 2015

Pravidelné  zprávy  
z  Mladoňovské  školy        

Od posledních zpráv v měsíci listopadu 2015 u 
nás v Ústavu ekologického vzdělávání proběhlo 
několik zajímavých akcí. Jako nejvydařenější byl 
hodnocen předvánoční program na téma ,,Od 
Martina do Tří králů“. Děti z malínských školek 
a základní školy zde měly připraveny bohatý 
program. Součástí bylo vyprávění o vánočních 
zvycích a tradicích, lití olova, pouštění lodiček 
atd.. Zároveň si každé dítě odneslo vlastno-
ručně vyrobený adventní věnec nebo svícen. 
Závěr roku jsme oslavili Českou mší vánoční od 
Jakuba Jana Ryby, kterou v krásném mladoňov-
ském kostelíku přednesl Vánoční sbor ze Šum-
perka pod vedením  sbormistra Víta Rozehnala. 
Koncert měl obrovský úspěch, posluchači odmě-
nili účinkující dlouhým potleskem  ve stoje. Snad 
jsme položili základ pro novou tradici – koncert 
Vánočního sboru.
Čtvrtý lednový týden jsme zde přivítali kytarovou 
školu ze Šumperka.
Jarní prázdniny zde trávily malínské děti na pří-
městském táboře. Počasí moc nepřálo, ale i tak 
zde děti místo sezení u počítače měli připravený 
bohatý program. Během týdne se naučily plést 
pomlázky, z pedigu dokáží uplést misky i košíky. 
Pro své maminky k nadcházejícímu svátku zho-
tovily bylinková mýdla, mastičky i šumivé bylin-
kové koule. Připraveno bylo i spousta her a pís-

niček při kytaře. Děti dle oslovených rodičů byly 
spokojené a snad jich přivítáme o dalších prázd-
ninách víc.
Hned další týden proběhne kurz pro širokou 
veřejnost pod názvem ,,Správná výsadba a řez 
ovocných stromků“. Kromě teoretických znalostí 
a praktických zkušeností si zájemci odnesou i 
vlastnoručně naroubované ovocné stromky.
Na jarní měsíce chystáme program na téma 
,,Velikonoce na vesnici“.  Kromě velikonočních 
tradic a zvyků se zde děti naučí zhotovovat i veli-
konoční výzdobu.
Pro letošní rok jsme podali několik žádostí o 
dotace. Jednou z nich je žádost na dotace na 
letní příměstský tábor. V měsíci červenci plánu-
jeme uskutečnit příměstský tábor s výukou ang-
lického jazyka .
Další žádost se týká dotace na zřízení malého 
venkovského hospodářství, kde by se děti měly 
seznámit s tradičními hospodářskými zvířátky a 
jejich potřebami. 
Jakmile počasí dovolí, chceme začít s budo-
váním venkovní učebny a dětského hřiště.
Škola by měla být doplněna o interiérové a exte-
riérové didaktické pomůcky.
V měsíci březnu zde přivítáme první praktikantky 
ze střední odborné školy v Šumperku, které pro 
děti budou připravovat zajímavé herní programy.

J. Andrísková a  J.Lubojacká
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Přelom roku je vždy výzvou k tomu, abychom 
v klidu zrekapitulovali uplynulý rok a řekli si, co 
nám přinesl, co jsme vykonali dobře, a na co 
bychom se v tom příštím, novém, měli zaměřit. 
I z tohoto důvodu se konala dne 8. ledna 2016 
v sále místní sokolovny Výroční valná hromada 
našeho SDH. Rok 2015 ve svých zprávách shr-
nuli starosta SDH Martin Sotolář, vedoucí mlá-
deže Lukáš Bernert, revizor SDH Jiří Stuchlý a 
velitel SDH Josef Ostravský. Po tomto zhodno-
cení naší práce nastal slavnostní okamžik, kdy 
došlo k ocenění několika našich členů.  Nej-
vyšší ocenění českého hasičstva, Řád svatého 
Floriana, obdržel pan Štefan Baláž, medaili Za 
mimořádné zásluhy byly předány paní Věře 
Černé, Jiřímu Stuchlému a Miroslavu Nesrstovi.
Po této slavnostní chvíli došlo také na zdravice 

hostů, zejména ředitel HZS Územního odboru 
Šumperk, plk. ing. Martin Žaitlik vyzvedl nejen 
naši práci sborovou, ale i práci naší výjezdové 
jednotky. Zároveň podpořil také naše úsilí k 

vybudování vlastního důstojného zázemí našeho 
sboru. V tomto duchu se také nesly zdravice 
členů delegací ze spřátelených sborů. Poté již 
následovalo drobné občerstvení a volná zábava. 
V průběhu večera pak do sokolovny dorazila 
zpráva, která všem přítomným doslova vyrazila 
dech. Ve 40 letech náhle zemřela naše dlouho-
letá členka, vedoucí mládeže, členka soutěžního 
družstva, kamarádka, která nezkazila žádnou 
legraci, paní Draha Šrotová. Jejího pohřbu, který 
se konal o týden později se zúčastnila mimo 
rodiny a přátel nejen převážná většina členů 
našeho sboru, ale i členové sborů celého našeho 
okresu. Její legrácky a smích nám budou všem 
chybět, čest její památce.   

Dne 6. února se v Nemrlově uskutečnila Výroční 
valná hromada okrsku číslo 7, do kterého náš 
sbor spadá. Náš sbor zde zastupovali starosta 
sboru Martin Sotolář, Pavel Krobot a pokladník 
SDH Karel Kleibl.
V pátek 19. února náš sbor pořádal tradiční 
hasičský ples, opět s hudebním doprovodem 
kapely DUO z Uničova. Pro návštěvníky byla 
připravena bohatá tombola, a i mlsné jazýčky si 
přišly na své. Přestože žalostný stav malínské 
sokolovny mnohé návštěvníky odradil, sál byl 
zaplněn do posledního místečka a všichni se 
dobře bavili a pochvalovali si skvělou a přátel-
skou atmosféru.

V sobotu 20. února odpoledne pak sokolovnu 
zaplnily děti, pro které náš sbor tradičně  zorga-
nizoval maškarní ples, letos pod názvem Has-
trmanský karneval. Sami jsme nečekali, kolik 
vodníků, hastrmanů, vodních žínek i jiných 
pohádkových bytostí si najde do sokolovny 
cestu. Pro děti byly nachystány vodnické hrátky 
a soutěže, a všichni si mohli zatočit hastrman-
ským kolem štěstí, kde si mohli vytočit sladkou 
odměnu. V závěru odpoledne byly vyhlášeny nej-
hezčí masky a vylosována vodnická tombola. Za 
organizaci této akce pak opět patří veliké podě-
kování Ludmile Hýblové, Hance, Petře a Pavle 
Vařekovým a také Radkovi Neoralovi, který se 
tradičně postaral o hudební doprovod.  

Draha Šrotová
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Naši mládežníci absolvovali prozatím v zimním 
období jednu soutěž, a sice štafetu 8x50m, která 
proběhla 5. prosince v Kulturním domě v Hrabi-
šíně. V soutěži, započítávané do Ligy mladých 
hasičů, nás reprezentovalo po jednom druž-
stvu mladší i starší kategorie. Družstvu starších 
dráha sedla na výbornou, předvedlo perfektní 
výkon, ovšem družstvo Sudkova zaběhlo štafetu 
o 2 desetiny rychleji, a tak naše barvy vybojovaly 
stříbrné medaile.

Dobrým běžeckým časem se blýsklo i mladší 
družstvo, které se ovšem nevyvarovalo zbytečné 
chyby v obou soutěžních pokusech, a 10 trest-
ných sekund jej pak odsunulo až na konečnou 
devátou příčku. Nyní náš kolektiv mládeže ladí v 
tělocvičně formu do jarních bojů, jak v Lize mla-
dých hasičů okresu Šumperk, tak i do okresního 
kola celostátní hry Plamen. Motivace na dobré 
umístění je veliká, krajské kolo této hry se totiž 
letos koná v našem okrese. 

Štafeta 8x50 Hrabišín
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V roce 2015 jednotka vyjížděla celkem k 16 
mimořádným událostem. Z toho se jednalo o 9 
požárů, 2 dopravní nehody a 5x byla jednotka 
odvolána zpět na základnu. 
Na první zásah jsme loni nečekali dlouho, již 10. 
ledna jednotka vyjížděla k požáru chaty v cha-
tové oblasti Krásné. Zde se jednotka podílela 
na hašení, rozebírání konstrukcí a dohašova-
cích pracích. O pouhé 3 dny později se jednotka 
podílela na likvidaci požáru ve firmě EPCOS v 
Šumperku. Jednotka měla rušno také v noci z 
10. na 11. února, když byla povolána během 3 
hodin ke dvěma požárům bytu v Šumperku.
V katastru obce zasahovala jednotka celkem 
čtyřikrát, a to u dvou dopravních, požáru trávy 
a požáru bioodpadu v areálu kompostárny. Jed-
notka se také účastnila likvidace požáru lesa na 
vrchu Chocholík nad Bludovečkem. 
V sobotu 25. dubna se naši členové společně 
s dalšími jednotkami okresu Šumperk zúčast-
nili cvičení na letišti Aeroklubu Šumperk, kde si 
prakticky vyzkoušeli plnění závěsného vaku pod 

vrtulníkem, tzv. bambivaku. Cvičení bylo ote-
vřené i pro veřejnost a několik stovek diváků si 
mohlo prohlédnout nejen součinnost mezi hasiči 
a vrtulníkem, ale i shoz vody na okraji dráhy 
letiště. Zkušenosti z tohoto praktického výcviku 
mohou členové jednotky využít zejména při likvi-
daci velkých rozlehlých požárů, kde bude zasa-
hovat vrtulník a kdy může být naše jednotka na 
letiště povolána právě k doplňování bambivaku. 
V pátek 1. května se naše jednotka zúčastnila 
v Nemrlově školení zaměřeného na činnost jed-
notky u dopravní nehody. Přestože naše jed-
notka není předurčena k zásahům na dopravní 
nehody, v katastru naší obce bývá k nehodám 
povolávána. 
Dne 18. prosince pak jednotka absolvovala pra-
videlné školení obsluhy radiostanic, které tento-
kráte proběhlo na statku Provozní.
 Věřme, že i letos se členové naší výjezdové jed-
notky budou scházet více při školení, výcviku a 
údržbě techniky, než v šatně za zvuku sirény.

Jiří Hýbl

Vážení spoluobčané,
dovolte nám, fotbalovému oddílu TJ Sokol Nový Malín, sdělit Vám několik informací, týkajících se 
činnosti v oblasti těch nejmenších - tedy mladší přípravky, a to ročníků 2007 - 2010.
Oddíl má mimo družstva dospělých ještě družstvo starší přípravky, mladších žáků, starších žáků a 
dorostu.
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K činnosti těchto družstev se můžeme vrátit v 
dalších číslech našich novin.

Mladší přípravka:
V létě 2015 se nám podařilo nábory získat malé 
fotbalisty v takové míře, že dnes jsme schopni v 
těchto ročnících postavit samostatné družstvo v 
jednom ročníku. U nás jsou vítáni všichni včetně 
dívek. Cílem tak masivního náboru je v konečné 
fázi postupně vychovat a doplňovat mužstvo 
dospělých hrajících 1. B třídu.
Od října 2015, kdy skončila pro nás velmi dobře 
polovina soutěžních utkání, nastala doba příprav 
na jaro 2016.
Jezdíme po halových turnajích a podle výsledků 
a hodnocení trenérů cizích mužstev patříme 
mezi bojovná mužstva a Sokol Nový Malín je 
znám i v Sigmě Olomouc, se kterou jsme hráli 
vyrovnanou partii a byli jsme pozváni na turnaj 
Sigmy ročníku 2009 v sobotu 12. 3. 2016. Jeden-
krát jsme pořádali vlastní turnaj, ale nejvíce jsme 
byli na turnajích ve Šternberku, a to vzhledem k 

Stolní tenis

Oddíl stolního tenisu je v naší obci 
v posledních letech velice aktivní 
a díky příchodu několika mladších 
členů se podařilo nejen rozšířit hráč-
skou základnu, ale také přivést nové 
hráče do žákovských kategorií. To 
vše je samozřejmě také zásluhou 
našich zkušených hráčů p. Kubíčka 
a p. Mikeše, kteří se nejvíce věnují 
našim nadějím a předávají jim své 
hráčské dovednosti. Naši obec v 
současné době reprezentuje 5 druž-
stev, což je druhý největší počet 
v okrese Šumperk. Družstvo A pod 
vedením Romana Kubíčka již druhou 
sezonu bojuje v krajské soutěži a před 
závěrečnými zápasy je na 5. místě. 
Družstvo B vede Zdeněk Adámek 
a v okresní soutěži 1. třídy je prozatím 
na velice slibné 2. příčce. Družstvo C 
hraje okresní soutěž 2. třídy a vedoucí 
Květoslava Solařová může být spoko-
jená s umístěním na 8. místě, přes-
tože se družstvo potýká se zraněním 
jednoho z hráčů.  V okresní soutěži 
3. třídy nás reprezentuje družstvo D s 
vedoucím Františkem Kašparem a vedou si tam 
opravdu skvěle, když si stále drží postavení mezi 

1. a 2. místem. Nově vzniklou soutěž 4. okresní 
třídy zastupuje družstvo E s vedoucím Jaro-

soupeřům i k vzdálenosti a v neposlední řadě k 
nákladům.
Trénujeme 2x týdně, pomůcky pro trénink máme 
dostačující, dětí bývá na tréninku v průměru cca 
20 - 25, na jaře budou již dvě travnatá hřiště a 
využíváme novou a pěknou tělocvičnu při ZŠ 
Nový Malín. Samozřejmě, že bychom chtěli další 
pomůcky, více reklamních možností jak propa-
govat Nový Malín, ale finanční možnosti mají své 
mantinely.
Díky obci Nový Malín, díky rodičům a doufáme i 
díky přízni některých sponzorů budeme schopni 
ještě více stabilizovat nelehkou pozici, protože 
jsme naprosto přesvědčení, že sázka na sport a 
výchovu dětí se musí vyplatit.
Z práce máme radost, protože přináší i výsledky 
a ve spolupráci s obcí Nový Malín, školou, spon-
zory a rodiči dokážeme vychovat schopné spor-
tovce fotbalisty, ale také kvalitní občany naší 
obce.
Za pozornost děkuje výbor oddílu kopané, trenéři a 
vedoucí mužstev!
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Florbalový turnaj v Novém Malíně
Dne 21. 11. 2015 uspořádal florbalový oddíl FC 
Dravci Nový Malín turnaj s názvem „ I. Podzimní 
florbalový turnaj“, který se konal v tělocvičně v ZŠ 
Nový Malín. Pro potřeby turnaje byly zapůjčeny 
florbalové mantinely od spřáteleného klubu FbC 
Asper Šumperk. Turnaje se zúčastnilo 8 amatér-
ských týmů z Nového Malína a okolí. Dle mož-
ností tělocvičny a florbalových regulí jsme zvolili 
variantu hry 4 + 1 (čtyři hráči v poli + brankář). 
Těchto 8 týmů bylo rozděleno do dvou skupin, 
z nichž dva nejlepší týmy postupovaly dále do 
semifinále a finále.
Během celého dne se hrál na poměry amatér-
ského florbalu velice solidní florbal. Program byl 
od začátku naplněný, čekalo na nás dohromady 
16 zápasů. Zápasy se rychle střídaly jeden za 

druhým, tudíž mužstva nemusela dlouho čekat. 
Na zápasy dohlížel prvoligový rozhodčí, aby bylo 
fair-play učiněno za dost. Kvalita hry pod zku-
šeným dohledem měla vzestupnou tendenci, 
hráči se daleko více snažili kombinovat a nefaulo-
vali. Divácká kulisa byla tvořena převážně rodin-
nými příslušníky hráčů, na druhou stranu, ostatní 
týmy, které zrovna nehrály, se snažily povzbu-
zovat a dodávaly utkáním patřičnou šťávu.
Malínským Dravcům se podařilo úvodní dva 
zápasy šťastně vyhrát, čímž si zajistili postup 
do semifinále. Tam ovšem nedokázali čelit poz-
dějším vítězům a prohráli jasně 0:4. Ani v zápase 
o třetí místo se Dravcům nedařilo, a tak skončili 
na nepopulárním 4. místě. Během celého turnaje 
však předváděli bojovný výkon plný nasazení a 

slavem Dusem. Naše nejmladší 
družstvo, které vzniklo teprve loni, 
udělalo velký pokrok a po zásluze 
je na pěkném 3. místě v tabulce. 
O tom, že náš oddíl je aktivní, byla 
zmínka již na začátku článku a 
důkazem toho je i pořádání kaž-
doročního Vánočního turnaje žáků 
a amatérských hráčů. Byl to již 9. 
ročník tohoto turnaje a věříme, 
že se nám podaří i nadále udržet 
velký zájem hráčů a hráček o 
tento hezký sport. Pro letošní rok 
jsme se rozhodli na žádost mnoha 
účastníků turnaje uspořádat ještě 
turnaj dvoučlenných družstev a 
doufáme, že i tato akce bude mít 
velkou odezvu u našich tradičních 
přátel stolního tenisu. 
Další detaily ze života oddílu 
můžete nalézt na našich strán-
kách www.stolnitenis-novymalin.
webnode.cz, které jsou dostupné 
také ze stránek Obce Nový Malín.

Jiří Snášel
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FC Dravci Nový Malín

za své vystoupení se rozhodně stydět nemuseli. 
Chtěli bych tímto poděkovat Marušce Zajícové 
za přípravu občerstvení, Radku Neoralovi za 
přípravu zázemí, obci Nový Malín za finanční 

podporu a všem hráčům za účast. Sportu zdar a 
florbalu zvláště! 
Za FC Dravci Nový Malín Martin Minář a Marek 
Janda

Myslivecké okénko

Vážení občané Nového Malína,

využíváme možnost, kterou nám Malínské 
noviny dávají, a touto cestou bychom Vám rádi 
poskytli nahlédnutí do činnosti našeho spolku 
v uplynulém mysliveckém roce. Ten není totožný 
s rokem kalendářním, ale řídí se děním v přírodě 
– začíná vždy 1. dubna.
V úvodu se podívejme na naše akce, kterými 
jsme přispěli ke kulturnímu dění v obci. 

Začátek loňských letních prázdnin patřil dal-
šímu ročníku Mysliveckého odpoledne pro děti 
i dospělé. Byli jsme rádi, že ani nebývale teplé 
počasí mnohé z Vás neodradilo a dorazili jste, 
ať již ochutnat něco dobrého od našich mistrů 
kuchařů, nebo si večer zatančit. Děti si své vyžití 
našly na skákacím hradu nebo u lukostřelby. 
Pro všechny bez rozdílu věku byla připravena 
výstava loveckých trofejí a vypreparované zvěře, 
ke kterým byl v případě zájmu připojen i odborný 
komentář.
Jako každý rok, tak i tentokrát jsme se podíleli se 
zajištěním jednoho ze stánků s občerstvením na 
Malínských hodech.
Vánoční čas jsme chtěli zpestřit přípravou Ště-
pánské zábavy. Stejně jako na plese poskytla 
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Stavba posedu Na rákose
návštěvníkům možnost zkusit své štěstí a vyhrát 
v tombole. Jsme rádi, že i tato zábava se těší 
oblibě a nenecháváte sál místní sokolovny 
prázdný.
První akcí v roce 2016 byl nedávný Myslivecký 
ples. Jsme potěšeni, že se nám daří ples pořádat 
každoročně a ještě raději jsme, když vidíme, že je 
o tuto formu zábavy zájem. Místa k sezení bývají 
zabrána do poslední volné židle, parket plný až 
do pozdních nočních hodin a na zvěřinové speci-

ality se stojí fronta. Letošní ročník plesu potvrdil, 
že nic z toho návštěvníky neodrazuje a že nám 
zůstávají věrní. A doufáme, že tomu tak bude i v 
letech dalších.
Činnost našeho spolku samozřejmě není pri-
márně o chystání podobných akcí. Často je 
ve sdělovacích prostředcích myslivost prezento-
vána jako honba za zvěřinou nebo za získáním 
oceňované trofeje, což zkresluje povědomí o tom, 
co myslivec dělá. Nejvíce času všichni členové 
tráví v honitbě, kdy tato práce není veřejnosti na 
očích. V době strádání zvěře se jedná o její přikr-
mování, dále o omezování rizik škod způsobené 
zvěří, svůj čas zaberou také opravy nebo stavba 
nových mysliveckých zařízení. Nápomocni jsme 
také příslušným složkám při řešení srážek zvěře, 
například při dopravních nehodách.

Protože i v myslivosti je třeba udržovat povědomí 
o novinkách, tak jsme ve druhé polovině května 
navštívili výstavu Natura Viva 2015 v Lysé nad 
Labem. Jedná se o ojedinělou výstavu tohoto 
typu u nás, soustředí se na ní skoro všechny 
významné firmy, které podnikají nejen v oboru 
myslivosti, ale také v rybářství, včelařství a 
zahrádkářství. Se svou činností, novinkami 
v úseku jejich působnosti vystoupily na výstavě 
také organizace jako Českomoravská mysli-
vecká jednota, Český rybářský svaz nebo Český 
svaz včelařů. Zájezdu se účastnili také kolegové 
– myslivci z okolních místních spolků, se kterými 
se snažíme udržovat přátelské vztahy.

Jak již bylo napsáno výše, myslivci se sice často 
pyšní svými trofejemi, ale za každou z nich je 

Natura Viva 2015 - účastníci zájezdu
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Klub invalidů
Klub invalidů se Vám představuje se svou aktivitou. Pořádáme letní posezení s občerstvením a 
grilováním. Těm, co chodí na naše setkání, děkujeme za podporu, a Vás ostatní zveme na další. 
Jsou vhodná pro celou rodinu. Občerstvení a dobré jídlo je naší předností. Pořádáme pro členy 
i spoluobčany různé zájezdy a cvičení pro seniory. Na jaře a na podzim máme schůze, náš klub 
čítá 43 členů, převážně starších, a ti se rádi schází na kus řeči. Za náš klub chceme všem popřát v 
dnešní uspěchané době pohodu, klid a mír. V novém roce přejeme všem všechno nejlepší, hodně 
štěstí a zdraví.

Za Klub invalidů Minařiková Drahomíra.

Perchty von Bladen oslavily 8 let! Není to žádné 
kulaté výročí, ale rozhodně je to dost na to lehce 
připomenout, co se za tu dobu této taneční sku-
pině z Mladoňova podařilo. Vše začalo nevinným 

blbnutím mladoňovských dětí na akcích v místním 
kulturním domě. Na každé setkání důchodců, 
maminek, maškarních plesů se nacvičovaly 
básničky, písničky, scénky a tance. Časem se 

však ukázalo, že scházet se jen 
pro nacvičení srandiček párkrát 
do roka již některým nestačí 
a že by bylo fajn mít něco stá-
lejšího, většího, pravidelněj-
šího a třeba i smysluplnějšího. 
Chuť něco tvořit byla veliká jak 
na straně dětí, tak i vedoucích. 
Jenže někdy chuť jen nestačí, 
a tak bylo třeba pečlivě hledat. 
Po hromadném přemýšlení v 
listopadu 2007 vznikla skupina 
historických tanců Perchty von 
Bladen. Hned po založení přišla 
první nabídka na vystoupení v 
Bludově pro děti se speciálními 
potřebami. To se přeci neodmítá, 
a tak přípravy začaly naplno! 
Bylo třeba vytvořit choreografie, 
vyhledat písničky, ušít kostýmy, 

připravit rekvizity atd. Nikdo nečekal tolik práce, 
ale všichni se zapojili a pomáhali i rodiče. Byla to 
pěkná atmosféra a společná myšlenka opravdu 
všechny naplňovala. Celé první vystoupení bylo 

třeba vidět kus práce, spoustu času, finanční 
náklady, ale především vztah k přírodě. Což 
naplňuje podstatu citátu: „Příroda neslouží mys-
livcům – myslivci slouží přírodě.“

Věcí aktuální je pro nás v posledních dnech 
řešení problému, který se vyskytl v naší honitbě, 
především u krmných míst a zařízení pro zvěř. 
Byl nalezen přípravek Hukinol včetně gumových 
rukavic, který slouží k odpuzování všech druhů 
zvěře, zejména zvěře černé, pomocí koncentro-
vaného pachu lidského potu. Toto jednání škodí 
zejména zvěři, která je v době nouze zrazována 

od míst s krmivem. Je důležité podotknout, že 
v krmivu se nachází také léčiva proti parazitům 
zvěře. Dalším negativem je to, že tento zásah 
mění zažité trasy zvěře, zvěř hledá alternativu, 
jak se k místům s krmivem dostat. Tyto trasy 
mnohdy vedou přes silniční komunikace a tím 
vystresovaná zvěř ohrožuje bezpečnost silnič-
ního provozu. Vzniklá situace si vyžádala z naší 
strany určitá opatření, která povedou k odhalení 
dotyčné osoby.
Závěrem článku bychom rádi poděkovali všem 
příznivcům MS Nový Malín za podporu a budeme 
se těšit na shledání na některé z dalších akcí.

Jménem MS Nový Malín Jan Benada
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inspirované gotikou a dopadlo výborně. Mezi 
rekvizitami nechyběl ani oheň, pro děti veliký 
zážitek. Od této doby přicházely další nabídky, 
které všem dodávaly elán a motivaci k novým 
a náročnějším vystoupením. Při všech vystou-
peních Perchty ukazují, že když se věci dělají z 
lásky a s chutí, je to ceněno a přijímáno. Roz-
hodně je vidět, že nezapomínají na úsilí, práci a 
čas, který byl a stále je hnacím motorem. Sku-
pina se rozvíjela a rozvíjí dle možností a stále 
přibývají nové kostýmy a další štace. Všechny 
kostýmy si skupina sama vyrábí a jde tedy o 
náročný koníček, který stojí nemalé peníze. 
Právě proto asi jsou Perchty von Bladen spíše 
rodinou než „jen“ taneční skupinou. Díky oslo-
vení ze zahraničí se Perchty podívaly do Polska, 

Francie, Slovenska a Maďarska. Tyto cesty roz-
šířily pohled na historické slavnosti a umožnily 
zajímavé spolupráce. Například s fantastickou 
kapelou dobové hudby z Maďarska. Časem se 
okruh známých a spřátelených skupin rozrostl 
natolik, že Perchty začaly organizovat nebo spo-
luorganizovat vlastní akce, z nichž za zmínku 
jistě stojí Svojanovský jarmark, který za víkend 
navštívilo přes 2 tisíce návštěvníků. Zajímavým 
počinem byl i bál na nádvoří zámku ve Velkých 
Losinách. V současné době Perchty spolupra-
cují s ateliéry Barrandov Praha, ND Brno a sku-
pina již není jen o tanci, ale i o divadle. Závěrem 
co říct, snad že i v malé vesnici může vzniknout 
něco, co přesáhne hranice kraje a že když se 
chce, je možné dělat cokoliv.

Perchty von Bladen

O Rozmalínkách
Jsme skupina obyčejných žen, která se roz-
hodla, že něco udělá pro pozvednutí kultur-
ního dění v naší obci.
Začalo to určitými představami a sněním při 
našich společných schůzkách.
Sněním o tom, že by bylo krásné mít v Malíně 
takovou společenskou multifunkční místnost 
pro setkávání všech občanů Nového Malína., 
která by sloužila k občasnému poklábosení 
maminek s dětmi s možností občerstvení u 
kávy a čaje.

K tomu malá hernička pro děti či případné 
kroužky a hraníčka.
Tahle místnost by ovšem měla sloužit i tetkám 
a babičkám, ženám i mužům různého věku
ke společnému sdílení, tvoření a kutění všeho 
druhu.
Místnost, protože multifunkční jest, sloužila 
by kupříkladu i ke cvičení jógy a 
mimo jiné i k přednáškám, např. historie, 
zdravý životnístyl, apod.
Nyní jsme na cestě k tomu, aby se náš sen stal 
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skutečností. (Škola bude mít novou budovu i 
prostory pro knihovnu a kulturní centrum.)
V loňském roce naše sdružení uspořádalo 
ve spolupráci s knihovnou a farností Vánoční 
jarmark s Mikulášem, který se myslím ke spo-
kojenosti všech zúčastněných velmi povedl.
Zatím se bez vybudovaného zázemí můžeme 

věnovat činnostem, které nám stávající pro-
story umožní ,tzn. tvoření s dětmi v knihovně 
apod. Nyní nás čeká Velikonoční dílna a v 
květnu
Soutěž o nejlepší Malínskou buchtu.

Za Rozmalinky Lenka Paclíková

Malínský jarmark
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ŠKOLA  A ŠKOLKA
Slavnostní předávání slabikářů našim prvňáčkům

„Knihy jsou pro lidi tím, čím jsou pro ptáky 
křídla…“ (John Ruskin). 

Moc bychom si všichni přáli, aby se četba knih 
stala pro naše děti celoživotní potřebou a nut-
ností. Doufejme, že jednou z těch pomyslných 
jiskřiček rozněcujících touhu po čtení byla naše 
podzimní návštěva knihovny spojená se slav-
nostním předáváním slabikářů. V tento den děti 
dostaly první klíč od Písmenkového království, 
a pokud trpělivě projdou všemi nástrahami naší 
dobrodružné cesty, získají další dva klíče, které 
jim umožní odemknout a přečíst si každý příběh.  

Dita Podhajská a Radka Přemyslovská
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Lyžařský výcvik

Se školou jsme jeli lyžovat na Červenohorské 
sedlo. Každý den jsme dojížděli domů. Lyžovali 
jsme od 22. února do 26. února 2016. Lyže jsme 
si nechávali v autobuse, lyžáky a helmu jsme si 
brali domů, abychom si je mohli vysušit. Na oběd 
jsme jezdili do školy. 
Jak jsme lyžovali, asi každý poznal, že svah 
je trochu namrzlý. Lyžovali jsme na žluté sjez-
dovce. Na žlutém kopci byla kotva. Byl to veliký 
kopec. Myslím si, že se všichni alespoň něco při-
učili. Ve středu se mé spolužačce přihodil úraz, 
ale naštěstí to dobře dopadlo. Měla sice ortézu 
a berle, ale do školy po lyžáku chodit mohla. 
Byla jsem ve skupině s Noni Málkovou. V našem 

týmu bylo celkem 11 žáků. Říkali jsme si „Tajná 
jednotka“. Lyžoval tam i opičák (instruktor 
v masce). Také jsme měli závody. Našim úkolem 
bylo projet slalom co nejrychleji. Odměnu dostali 
všichni. Byl to čokoládový penízek a diplom. 
V každém týmu se vyhodnotili první tři nejrych-
lejší žáci. Ti tři, co byli nejrychlejší z každého 
týmu ale nedostali nic víc, než ostatní. 
První dva dny nám počasí moc nepřálo, ale pak 
nasněžilo. Lyžovalo se dobře. Lyžák jsme si užili 
– alespoň já. Trošku mě mrzí, že už lyžák skončil, 
protože mě bavil. Lyžák byl super! Už se těším 
na další.       

Marie Štoplová, 4. B
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Tajemný strom
V pátek 23. října 2015 žáci 3. A využili nabídky 
Ústavu ekologického vzdělávání v Mladoňově 
a přijeli na program Tajemný strom, který vedla 
paní Ing. Jana Andrísková. První část programu 
proběhla v bývalé škole, kde se děti seznámily 
za pomoci prezentace, praktických ukázek a her 
s uvedeným tématem. Při vycházce do lesa si 

děti mohly získané poznatky o stromech ověřit 
v praxi. Po návratu do areálu si děti zahrály hru 
procvičující znalosti o stromech i o přírodě vůbec. 
Velmi pěknou tečkou za celým programem bylo 
zasazení semínka buku do květináčku, který si 
děti odnesly domů. Měly by se o něj dva roky 
starat a po dvou letech by měly přivézt malé stro-
mečky do Mladoňova a při vycházce do lesa je 
vysadit.  

Mgr. Hana Ptáčková

MATEŘSKÁ ŠKOLA „DOLNÍ“
V pátek 11. prosince se na zahradě naší mateřské školy uskutečnilo tradiční vánoční zpívání. 
Akce se zúčastnilo mnoho lidí malínských, ale i přespolních, rodiče, prarodiče i sourozenci.
Jako každým rokem kolegyně připravily i s rodinnými příslušníky bohaté občerstvení a výborný 
vánoční punč. Po grilovaném mase a pečených plněných bramborách se jen zaprášilo a všichni 
mohli ochutnat i cukroví upečené dětmi ve školce. Samozřejmě nesměl chybět ani popcorn, který 
už patří také k tradici.
Jak jsem již zmínila, zpívání proběhlo na zahradě mateřské školy, která nám po rekonstrukci 
slouží od jara loňského roku. Chtěla bych tímto, i když opožděně, velmi poděkovat paní Monice 
Ondráčkové, díky jejímuž úsilí se podařilo zrekonstruovat zahrady obou mateřských škol, a to ku 
prospěchu všech dětí. Milena Vrbová
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VÁNOČNÍ BESÍDKA
Rok 2015 do cíle dobíhá
a vánoční čas nám dveře otvírá.
V dolní školce kalendář hlídají,
na besídku se chystají.
Celá budova se leští, zdobí
a koledy ze všech dveří znějí.
Stalo se již tradicí
zpívání koled pod borovicí.
Dne 11. 12. rodiče práci doma zanechali
a na besídku pospíchali.
Na zahradě hlediště utvořili,
děti před ně nastoupily.
Lucerničky v ruce držely,
do tmy jak světlušky svítily.
Nad nimi andělé stáli
a bedlivě vše pozorovali.

Paní ředitelka Vrbová první tóny zahrála,
vánoční besídka začala.
Dětské hlásky prostorem zazněly
a diváci nadšeně tleskali.
Zpěváčci odměnou aplaus dostali,
andílci dárečky z košíků jim rozdali.
Letos sněhové vločky zaspaly
a zahradu neposypaly.
Přesto se na zimu nehněváme,
předvánoční atmosféru si užíváme.
Pán s vozíkem plným popkornu se dostavil
a pochoutku dětem připravil.
Zahradou občerstvení zavonělo
a maso na roštu pohodu dotvářelo.
Sváteční chvíle děti s rodiči prožily,
za nádhernou akci celému personálu
všichni děkovali.

Zapsala: babička Gronychová Hana

Správný strom na 
správném místě

V dnešní době již jistě nikdo nebude pochybovat 
o tom, že má zeleň ve městech i obcích řadu 
neobyčejně příznivých účinků, a tak zájem o 
ni a její pěstování všude ve světě mimořádně 
stoupá. Proto při současných tendencích, které 
mají zlepšit, případně udržet stav životního pro-
středí v lidských sídlištích i na celém povrchu 
zemských pevnin zaujímá zeleň zcela právem 
prvořadé místo. Protože se snažíme navracet 
městům a obcím původní vzhled, původní barvy 
a naznačit původní funkce, dokončujeme celý 
zkrášlovací akt vysazováním zeleně. A tak se 
často stává, že je zeleň módně koncipována, 
a to i dle návrhu architektů, pouze jako prvek 
do kamenného shluku domů, ulic a uliček, do 
vyschlé asfaltové či betonové pouště vozovek a 
chodníků, a to bez zvláštího ohledu na rostlinný 
druh, stanoviště, historickou věrnost a vůbec cel-
kovou vhodnost. Je to módní dotlačení přírody 
v podobě zeleně do shluku lidských obydlí bez 
zvážení mnoha dalších, často i negativních okol-
ností. Krátce řečeno: „na nesprávném místě stojí 
nesprávný strom“.
Z příznivých funkcí zeleně v lidském sídlišti tedy 
nelze vytrhnout pouze jeden klad a tomu věnovat 
pozornost – i když jde o esteticky mimořádně 
cenný zkrášlovací prvek.
Zeleň – každý strom, keř, květinu i obyčejný 
trávník je nutno hodnotit v celé šíři jejich funkcí i 

v celé šíři jejich potřeb. Není proto možné mluvit 
o zkrášlení, pokud se vám při pohledu na strom 
dělá špatně, když vidíte jeho kmen zaasfalto-
vaný či dokonce zabetonovaný do chodníku či 
vozovky. Za zkrášlení není možné považovat 
stromy, jejichž větve jsou ořezány tak, aby 
nebránily drátům elektrického vedení, pod něž 
byly neuváženě vysazeny. Nevábný vzhled mají 
například lípy, které živoří na vydlážděné ploše 
náměstí ve sluneční výhni násobené rozpálenou 
dlažbou.
Takže v obcích se stále se zvyšující hlučností, 
stoupajícím znečištěním, se zhoršujícími se kli-
matickými, hygienickými a zdravotními poměry 
už nelze narůstající potřebu zeleně řešit oze-
leněním ploch náhodně, ale pouze záměrným 
vytvářením propojeného systému zeleným ploch 
uvnitř obcí, odkud by stromy, keře i trávníky měly 
plynule přecházet do volné přírody nebo země-
dělské krajiny.
V tomto případě již nemůžeme mluvit jen o zkráš-
lujícím prvku zeleně, neboť je jasné, že zeleň má 
příznivý vliv na tepelný režim okolních ploch, na 
vlhkost ovzduší, na zlepšení jakosti vzduchu, na 
snižování prašnosti, na vlahé proudění vzduchu 
i na snižování hlučnosti.
Ví se rovněž o bakteriostatickém nebo bakterio-
cidním účinku zeleně i o jejím vlivu na snižování 
radioaktivity.
I přes výše zmiňovaný přínos zeleně si dovolím 
ještě jeden pohled na význam zelených rostlin. 
Dnes v odborných kruzích převažuje názor, že 
za veškerý kyslík v atmosaféře je odpovědna 
fotosyntetická rekce, uskutečňovaná zelenými 
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rostlinami. Tuto reakci můžeme nazvat základní 
reakcí života a každý obyvatel této planety Země 
by ji měl znát zpaměti. Je zdrojem pro všechny 
životní procesy rostlin i živočichů. Dovolím si 
znovu připomenout, že uskutečňování této 
základní reakce je považováno za klíč k vysvět-
lení existence života, jak ho známe na Zemi a 
znovu připomenu, že za něj vděčíme právě 
zeleným rostlinám.
Proto naprosto nechápu projevy vandalismu vůči 
zeleni - například nechápu myšlenkové pochody 
lidí, kteří mohou ve zlém rozmaru zlomit mladý 
vysazený stromek, podupat záhon rozkvetlých 
květů či vykrást ze záhonu cibule tulipánů nebo 
nově vysazené keře.
Individuální a tajně prováděný vandalismus je 
odsouzeníhodný. Podléhání tlakům zájmových 
skupin nad veřejnými zájmy je ještě smutnější. 
Přitom ačkoliv se to nezdá, dopad veřejného van-
dalismu vůči zeleni je v celkovém měřítku horší 
než u vandalismu individuálního. Ale životní pro-
středí naší nevelké země nejvíc ohrožuje zcela 
jiný fenomén. Je to „ekologický vandalismus“, 
který se projevuje vznikem a existencí různých 
šedých eminencí, které pod dobře znějícím eko-
logickým pseudonymem sice přímo nic neza-
kazují, ale do všeho fundovaně mluví. Nejsou 
nikde podepsaní a často nenesou žádnou zod-

povědnost. Chyby a omyly fiktivních ekologů 
splácí potom celá společnost.
V poslední době dochází ke stále častějšímu 
střetu mezi občany a pracovníky obcí mající 
na starost údržbu veřejné zeleně. Stává se, že 
samotní občané vysazují zeleň bez zvážení 
dalších a často i negativních okolností. Krátce 
řečeno: „na nesprávním místě stojí nesprávný 
strom“.
Při navrhování a výsadbě zeleně musí být 
respektovány životní potřeby stromů a keřů v 
souladu se životními potřebami lidí. Nemělo by 
docházet k omezování jednoho druhým. Proto i 
dobře míněná snaha občana, který na veřejném 
pozemku vysadí stromečky, v konečném 
důsledku vyzní právě naopak. V době, kdy 
takto vysazené dřeviny začaly plnit svou funkci, 
dochází k tomu, že musí být odstraněny, neboť 
začaly poškozovat inženýrské sítě v jejich bez-
prostřední blízkosti.
Opačným extrémem je občan vehemetně se 
dožadující odstranění dřeviny pouze proto, že 
z něj padá listí nebo jehličí. Je potom otázkou 
vyššího principu, jestli nakrátko upřednostnit 
pohodlí před životem, nebo nadlouho život před 
pohodlím.

Ing. Jana Andrísková
Předseda Komise životního prostředí

Tříkrálová sbírka
Poděkování za Tříkrálovou sbírku 2016

Moc ráda bych vám všem opět poděkovala za spolupráci, jak všem koledníkům za ochotu tak i vám 
dárcům za vaši štědrost. 
I přes nenávistné články, které se před začátkem akce v médiích objevily a vyzývaly k bojkotu celé 
akce, se letos opět vybrala rekordní suma. A to nejen v naší obci, kde to bylo o 1.114,- Kč více, tedy 
již 58.613,- Kč, ale i v celém našem děkanátě, kde to bylo o 35.057,- Kč více než loni. Je dobré, že 
se snažíme nebýt lhostejní a také že se nenecháme ochromit nenávistí a strachem, obavami, ale 
i podezíráním na účelovost sbírky.                                                                           Anna Hovancová
Připojuji Stanovisko CHČR k Tříkrálové sbírce 2016 a pomoci uprchlíkům, zaslané mi Charitou, 
k této aktuální otázce.
Výnos Tříkrálové sbírky je z největší části tradičně věnován na podporu záměrů pro lidi v nouzi 
na území ČR. Jde o různé formy pomoci pro seniory, matky s dětmi v tísni, lidi s postižením, bez 
domova, sociálně vyloučené či ohrožené vyloučením. Desetina výtěžku je určena na pomoc roz-
vojových projektů do zahraničí, případně jako rezerva pro případ humanitárních katastrof (loni šlo 
například o zemětřesení v Nepálu, Pákistánu a Afghánistánu). 
Zlomek z výtěžku sbírky je věnován také na podporu poradenských služeb pro migranty a uprchlíky 
a zajištění provozu okamžité pomoci osobám, které se ocitly v nouzi a chtějí svoji situaci aktivně 
řešit. Případně na přímou pomoc potřebným pro řešení akutní situace, kdy již byla využita veškerá 
dostupná pomoc ze strany státu a obcí. Pomoc migrantům a uprchlíkům Charita ČR poskytuje již 
více než dvacet let, významně se podílela například na zvládnutí balkánské krize na počátku 90. let 
20. století. 
Na podporu projektů pomoci pro migranty a uprchlíky má Charita zřízena zvláštní sbírková konta. 

Anna Hovancová
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Počasí                                       
Březen 1966

Statistika

Zprávy

V první dekádě ranní teploty + 4  st. až + 8 st., odpolední + 6 až + 10 
stupňů. Od 1. do 10. většina nocí klidná a tmavá, často foukal stu-
dený severní vítr. Od jedenáctého do dvacátého března ranní teploty 
– 4 až + 2 stupně, odplední 0 st. až + 2 stupně. 15.3. celý den vydatně 
sněží a napadlo 12 cm sněhu.            
21.3. až 31. 3. ranní teploty -3 až + 4 st., odpolední + 5 až + 8 stupňů. 
V noci 26.3. mírně sněžilo,  dopoledne spadlo 10 cm sněhu. Za odpo-
ledne a podvečer napadlo dalších 10 cm sněhu. 28.3. teplota klesla až 
na – 5 st., odpoledne prudký severní vítr navršil závěje až do výše 
1 metru.
     Za rok 1965 odstěhovalo se z Nového Malína 92 obyvatel, přistě-
hovalo se 53 obyvatel. K 1.1.1966 zůstává obyvatel 1578, z toho žen 
755.

20.1. Antonín Novotný a Leonid Brežněv vydali formální komuniké 
o tom, že bratrské přátelství a všestranná spolupráce mezi ČSSR a 
SSSR se neustále rozvíjejí a upevňují.   
1.3. Bylo rozhodnuto, že každá druhá sobota bude napříště volným 
dnem.   
    
Obecní kronika z roku 1966 je přepsána doslova, tedy včetně případných gramatic-
kých chyb.                                                                                Zpracoval: Josef Rašner

Ze školní kroniky
Školní rok 1965/1966

Nejvýznamnější událostí letošního školního roku byl XIII. sjezd Komunistické strany Československa, který se konal v Praze 
ve dnech 31. května až 4. června 1966.   Sjezdu předcházela celonárodní diskuse k tezím ÚV. Hlavním úkolem tezí bylo, aby 
se všichni naši občané vyjádřili k současným potížím našeho národního hospodářství a jak tyto potíže řešit  

Bylo vyhlášeno hnutí konkrétních činů. V rámci tohoto hnutí žáci naší školy společně s učiteli zavedli vodovod na školní 
pozemek, postavili garáž pro motorobot, postavili a zřídili kluziště s mantinely, které po celou zimu udržovali, podíleli se na 
vybavování školních dílen a budování odborné pracovny přírodovědné. Žáci zde odpracovali celkem 2050 hodin. 
Za tuto činnost udělil okresní výbor KSČ pionýrské organizaci naší školy čestné vyznamenání.                                                                                                                

Předsedou SRPŠ byl v letošním roce Jindřich Pelikán, vedoucí provozovny Družspoje. SRPŠ organizovalo v letošním roce 
opět pro rodiče cyklus přednášek z oboru výchovy, vyučování, přednášky zdravotnické a z regionálních dějin. Pomáhalo škole 
řešit spolu se školskou komisí MNV výchovné problémy školy a pomáhalo i hospodářsky. Na zařízení odborné pracovny 
věnovalo 2.000,- Kč. 
Maximum péče bylo věnováno vybavování školních dílen dalšími stroji a nástroji. Veškeré stroje věnoval patronátní závod, 
okružní pilu zhotovil učitel Talášek, pracovní stoly a regály do skladu byly zakoupeny v Metře.

V jarních měsících byly zahájeny přípravy na další zvelebovací akci. V této akci bude přemístěn hlavní vchod, šatny, původní 
vchod přeměněn na kabinet. Dále dostane budova školy novou fasádu.

Ředitel školy: František Kadleček
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Sbírka dětské literatury pro naše krajany na Ukrajině
Městská knihovna Šumperk ve spolupráci se Sdružením Čechů z Volyně, jejich přátel a s kulturní komisí obce Nový 
Malín pořádají Sbírku dětské literatury pro naše krajany na Ukrajině.
Zájem máme především o pohádkové knížky českých klasických autorů, učebnice češtiny, čítanky a zpěvníky. 

Knihy pro sbírku přijímají po celý měsíc březen knihovny na ul. 17. listopadu 6 a Temenická 5

TJ Sokol Nový Malín – oddíl stolního tenisu  zve na
„Turnaj dvoučlenných družstev“ ve stolním tenise

pořádaný pro občany Nového Malína a další zájemce 
Turnaj se uskuteční na Velký pátek, dne 25. 3. 2016 v Sokolovně. 
Soutěžit se bude pouze v jedné kategorii, tj. družstvo mohou tvořit

muži, ženy i žáci v libovolné kombinaci. Turnaj je určen výhradně pro rekreační hráče,  
Hráčům registrovaným v ČAST, případně hráčům dlouhodobých regionálních soutěží nebude start povolen (s 

výjimkou žáků oddílu).

Začátek turnaje    8:30 
Uzávěrka přihlášek ! ! !  8:45  
Zahájení soutěží          9:00   

Předpoklad ukončení soutěží  17:00   
Startovné: 100 Kč/družstvo
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Tiskne Tiskárna v Novém Malíně


